
??? Kroniek De Onderwijsresearchdagen1995 in Groningen: 19-21 juni1995 Inleiding (P. J. J. Stijnen, Open Universiteit, Heerlen) Van 19 tot en met 21 juni vonden de jaarlijkseOnderwijsresearchdagen (ORD) plaats. Dezekeer in Groningen onder auspici??n van de Ver-eniging voor Onderwijsresearch (VOR) ge-organiseerd door het Gronings instituut vooronderzoek van onderwijs, opvoeding en ont-wikkeling (GION) van de RijksuniversiteitGroningen. Evenals vorig jaar in Utrecht was er grotebelangstelling: het aantal inschrijvingen be-droeg ongeveer 420. Van de zijde van de poten-ti??le paperlezers was er een voldoende aanbodaan abstract-voorstellen. De presentaties (ongeveer 250; in Utrechtwaren dit er 160) tijdens de ORD gaven - in lijnmet de bedoelingen van de organisatiecommis-sie - een grote variatie te zien: paperlezingen,symposia, kemlezingen en (forum)discussies.Voorafgaand aan de ORD werden de Procee-dings verstrekt (Creemers (red.), 1995). Op maandagavond 19 juni vond

de ope-ningszitting plaats in de Aula van het Acade-miegebouw van de Rijksimiversiteit Gronin-gen. Achtereenvolgens werd het woordgevoerd door de voorzitter van de organisatie-commissie, B. Creemers, de Groningse rector-magnificus F. van der Woude, R. de Moor(voorzitter Verkenningscommissie Onderwijs-onderzoek - over prograirunering en institutio-nele inkadering van het onderwijsonderzoek inde toekomst) en N. Lagerweij, voorzitter vande VOR. Tevens werd door B. Creemers, voorzittervan de jury, de VOR-prijs voor de beste disser-tatie uitgereikt aan W.F. Admiraal. De titel vandit op 17 juni 1994 aan de Utrechtse Academieverdedigde proefschrift is: Reacties van docen-ten op aandachteisende situaties in de klas. Door N. Lagerweij werd tot slot een nieuwere-lid van de VOR ge??nstalleerd: Prof. dr.A.M.P. Knoers, emiritus-hocgleraar aan deKUN. Sinds enige jaren is de ORD gestructureerdvolgens de divisiestructuur (thema's) van deVOR: Curriculum, Leren & Instructie, Onder-wijs &

Samenleving, Beleid & Organisatie,Methodologie & Evaluatie, Lerarenopleiding& Leraarsgedrag, Beroeps- & Bedrijfsoplei-dingen en Hoger Onderwijs & Volwassenen-educatie. Elk jaar kan de plaatselijke organisa-tie een eigen thema inbrengen. Dit jaar werdvanuit de Groningse organisatie het thema'Evaluatie van Onderwijseffectiviteit' toege-voegd. In deze kroniek zijn de impressies van eenaantal personen gegroepeerd rondom de ge-noemde negen thema's. Het gaat nadrukkelijkom impressies waarbij de selectie een persoon-lijke is en de oordelen voor rekening van deauteurs komen. Hoeben (RUG) rapporteert uit de divisie 'Cur-riculum'. Hij stelt onder meer dat vooral in desymposia aandacht werd geschonken aan on-derwerpen die waarschijnlijk m de toekomststeeds belangrijker zullen gaan worden, zoalsvergelijkend empirisch onderzoek naar ge-bruiksresultaten van leerboeken, de ontwikke-ling van adaptief onderwijs en de verhoudingtussen domeinspecifieke en algemene onder-

wijstheorie??n. Klatter (KUN) doet verslag vande divisie 'Leren en Instructie'. Thema's alshulp-op-maat, hoofdrekenstrategie??n tot hon-derd, de kwaliteit van rekenleerprocessen alsstartpunt van zorgverbreding, samenwerkenden studerend leren en leertheorie-ontwikkeling^Is turmelbouw stonden centraal. Ze wijst er opdat - ondanks de gesuggereerde variatie in aan-bod - tien van de veertien sprekers ingingen ophet onderwerp rekenen. In tegenstelling tot an-dere jaren werd er binnen deze divisie weinigonderzoek gepresenteerd waarin leerprocessenwerden onderzocht in relatie tot motivationeleen affectieve aspecten. Veenstra (RUG) stelt'Onderwijs en Samenleving' aan de orde. In di-verse bijdragen werd aandacht geschonken aanonderwerpen als onderwijs en arbeidsmarkt,conclusies die getrokken kunnen worden uitverschillende methoden van dataverzameling,effecten van gezmscompositie, exacte vakken,individuele en maatschappelijke verschillen in



??? onderwijs en migranten en onderwijs. Hetthema 'Beleid en Organisatie in het onderwijs'wordt besproken door Teelken (UvA). Zij con-stateert een grote vari??teit aan onderwerpen.Genoemd kunnen worden de symposia over'Weer Samen Naar School', methodologischeaspecten van schoolorganisatie-onderzoek,structuren van schoolorganisaties en onder-wijseconomie en de papersessies over beleids-onderzoek en beleidseffecten, management-organen en instrumenten en facetten vanexterne ondersteuning en personeelsbeleid. Zijwijst - evenals Veenstra - op het gebrek aantijd voor het voeren van discussies. De Vos(UT) constateert bij het (eendaagse) thema'Methodologie en Evaluatie' eveneens eenbreed scala aan onderwerpen waarvan de sa-menhang niet altijd duidelijk is. Genoemd wor-den: een papersessie over adaptief toetsen ensessies rond onderwerpen die vari??ren vantheoretische modellen tot praktisch gebruikvan methoden op microniveau tot macro-niveau. Binnen het thema

'Lerarenopleidmg enLeraarsgedrag' werd - zo signaleert Zanting(RUL) - aandacht geschonken aan drie hoofd-lijnen: aandacht voor het beschrijven vanteacher knowledge, opleiding en nascholingvan leraren en onderzoek naar schoolleidersac-tiviteiten. Zij is van mening dat de uitwisselingvan gedachten en de vraag hoe de verschillendeonderzoeken samen een meerwaarde op kun-nen leveren goed aansluiten bij het doel van deORD. Ook voor een toekomstige ORD acht zijdit streven van belang. Mulder (EUR) rappor-teert over het thema 'Beroeps en Bedrijfsoplei-dingen'. Onderwerpen die aan de orde kwamenwaren onder meer: praktijkleerplaatsen, start-kwalificaties, rendement van beroepsopleidin-gen (en problemen met de defini??ring van hetbegrip rendement) en opleiden op de werkplek.Het thema 'Hoger Onderwijs en Volwassen-eneducatie' wordt besproken door Severiens(UvA). Dit thema was het grootste thema opde ORD van dit jaar. Centraal stonden deonderwerpen 'stelselherziening'

(waaronderkwaliteitszorg) en 'studievoortgang en studie-loopbanen' (waaronder leerstijlen). Naast re-sultaten van onderzoek werden ook evaluatiesvan invoering van nieuw beleid gepresenteerd.Het eigen Groningse thema tijdens de ORD'95betrof 'Evaluatie van Onderwijseffectiviteit'.Doolaard (UT) meldt dat de twee symposiabinnen dit thema betrekking hadden op 'kern-thema's in het onderwijseffectiviteitsonder-zoek' en 'effectief onderwijs voor specifiekegroepen leerlingen'. Problemen blijven be-staan rond stabiliteit en consistentie van effec-ten op de lange termijn. Een (oud) probleemblijft volgens haar ook dat uit een aantal onder-zoeken blijkt dat de variantie die toegeschrevenkan worden aan leerlingkenmerken zo groot isdat de klas en/of de school er bijna niet toedoen. Gelukkig blijkt dat niet uit alle studies. De deelnemers aan de kroniek tonen zich in hetalgemeen tevreden over de inhoudelijke kwali-teit van de bijdragen, ofschoon de indrukbestaat dat het scala aan onderwerpen in eenaantal

gevallen wel erg breed is. Wat de organi-satorische kant betreft worden soms opmer-kingen gemaakt die de volgende aspecten be-treffen: te weinig tijd voor discussie, deonmogelijkheid te wisselen gedurende paper-sessies en het soms willekeurig bij elkaar voe-gen van 'losse' papers in een symposium-achtige vorm. Het is niet de eerste keer dat ditwordt geconstateerd. Wellicht kan de organisa-tiecommissie van de ORD'96 in Tilburg haarvoordeel doen met deze opmerkingen. Mis-schien dat andere presentatievormen (bijvoor-beeld rondetafelsessies zoals Teelken sugge-reert) de mogelijkheden tot discussie kunnenverruimen. Curriculum (W.Th.J.G. Hoeben, GlON, RUG, Groningen) Het thema Curriculum had in 1995 opnieuween goed gevuld en gevari??erd programma.Vier symposia en vijf thematisch geordendepapersessies werden aan de belangstellendecongresgangers aangeboden. Met name desymposia handelden over onderwerpen die inde toekomst waarschijnlijk steeds belangrijkerzullen

worden, zoals vergelijkend empirischonderzoek naar gebruiksresultaten van leer-boeken, de ontwikkeling van adaptief onder-wijs, en de verhouding tussen domeinspeci-fieke en algemene onderwijstheorie??n. 'Debetekenis van onderzoek voor de keuze vanleerboeken' zal in de toekomst waarschijnlijktoenemen. Dit zal met name het geval zijn, alsonderzoek doorgaat te demonstreren dat het ge-bruik van sommige leerboeken vergeleken met



??? andere er weliswaar toe doet als we letten oponderwijsresultaten, maar dat geen enkel leer-boek gunstig scoort op alle resultaatcriteria.Voor een objectieve beoordeling zullen we danook steeds minder kunnen vertrouwen op ana-lytische evaluaties en zullen we meer behoeftekrijgen aan informatie uit empirisch onderzoeknaar daadwerkelijke gebruiksresultaten (naaranalogie van het vergelijkende onderzoek naarvelerlei soorten produkten in de Consumenten-gids). Onderzoek naar gebruiksresultaten vanleerboeken werd overigens niet alleen tijdensdit symposium gepresenteerd, maar ook in af-zonderlijke papers biimen het thema Curricu-lum (lEA/TIMSS) en het thema Leren en In-structie (PPON/tweede rekenpeiling). Het symposium Flexibele interactieve leer-omgevingen: ontwerp, ontwikkeling en onder-zoek behandelde een kernprobleem van de ont-wikkeling van adaptief onderwijs, namelijk deflexibiliteit in ontwikkeling en gebruik van een- op individuele studenten uit heterogene po-pulaties

toegespitste - leermiddelenproduktie,zowel wat betreft de selectie van leerstof alswat betreft de keuze voor (didactische) begelei-dingscomponenten. Gedemonstreerd werd dathet systeem van de 'Interactieve Leer- en Cur-susontwikkelomgeving' (ILCO) niet alleen ge-schikt is voor een computergestuurde produk-tie van papier- en elektronische versies vange??ndividualiseerde leermiddelen in het hogerafstandsonderwijs van de Open Universiteit,maar ook voor een computergestuurde leerom-geving voor zelfstudie in een afgewogen me-diamix in het regulier hoger onderwijs. In het symposium Domeinspecifieke onder-wijstheorie??n en curriculumontwikkeling werdgediscussi??erd over het probleem of resultatenvan vakspecifiek en vakdidactisch onderzoekinderdaad beperkt blijven tot de grenzen van despecifieke onderzochte vakken, dan wel kun-nen worden gezien als met elkaar vergelijkbareoperationaliseringen van meer algemene on-derwijstheorie??n (cognitieve psychologie, cur-

riculumtheorie). Nu langzamerhand resultatenvan vakspecifiek onderzoek in meerdere on-PCDAsoGis^c derwijsdomeinen beschikbaar komen en metstudun elkaar kunnen worden vergeleken, zal dit dis-cussie onderwerp in de nabije toekomst steedsbelangrijker worden. In het symposium werdde problematiek besproken en werdenconsequenties voor curriculumontwikkeling aangegeven vanuit de invalshoeken vanchemiedidactisch onderzoek, van vreemde-talendidactiek en geografiedidactiek. Do-meinspecifieke ontwikkelingen in het reken/wiskunde-onderwijs werden in een afzonder-lijk symposium Leerlingkenmerken, didac-tisch handelen en (realistisch) rekenenbediscussieerd. Met name de invloed van leer-lingkenmerken op rekenaanpak en rekenpres-taties en de gevolgen die dit heeft op de ontwik-keling van adaptief onderwijs, kwamen daarbijaan de orde. Ten slotte kwam het probleem naarvoren tijdens de kemlezing van Westhoff (UU)over 'Leertheorie-ontwikkeling als tunnel-bouw' binnen

het thema Leren en Instructie(zie ook de bijdrage van Klatter). In de overige vijf sessies over onderzoeknaar het thema Curriculum werden dertien af-zonderlijke papers thematisch geordend. Hoe-wel deze ordening de grote onderlinge variatievan de papers biimen het thema inperkte, bleefde verscheidenheid per sessie betrekkelijkgroot. Onder het kopje Curriculaire interventiewerden papers gepresenteerd over de invoeringvan een interculturele methode voor wereld-ori??ntatie, over interventies om het duurzaamgebruik van programma's voor begrijpend le-zen te stimuleren, en over een programma omschoolbegeleiders te trainen in vaardighedenvoor het coachen van leraren. Het onderwerpGezondheidseducatie omvatte een beschrij-ving en probleeminventarisatie van de invoe-ring van gezondheidseducatie binnen het vakverzorging in de basisvorming en een longitu-dinaal onderzoek naar de invoering en imple-mentatie van aidsvoorlichting in het VO. Onder Ontwerpproblemen werden leer-

baarheidscriteria als criteria voor leerstofkeuzebinnen natuur- en milieu-educatie besprokennaast een analytische evaluatie van verschil-lende geautomatiseerde instrumenten die deontwikkeling van bepaalde leerplanproduktenondersteunen. Onder Evaluatieproblemenkwamen-naast algemene cursusevaluatie inrelatie tot docentevaluatie - curriculaire aan-sluitingsproblemen tussen onderwijssoortenaan de orde; de aansluiting tussen zaakvakkenin het basis- en voortgezet onderwijs werd toe-gespitst op de aansluiting tussen kerndoelen enop de aansluiting tussen leerboeken; de aan-sluiting tussen HAVO en HBO werd toege-spitst op vereiste en gewenste wiskundekwali-



??? ficaties. In de sessie over Internationaal curriculu-monderzoek werd het derde internationalewiskunde- en science-project (TIMSS) ge??n-troduceerd, werden gegevens over de toets-curriculum-overlap van TIMSS-items in hetbasisonderwijs gepresenteerd, en werd over hetNederlandse deel van een OECD-peiling naarsteun voor het onderwijsbeleid, met name voorkerndoelen en -vakken, gerapporteerd. Leren & Instructie (E.B. Klatter, von, KUN, Nijmegen) Binnen de divisie Leren en Instructie werdenonderzoeken gepresenteerd, die geclusterd wa-ren onder de volgende thema's: hulp op maat,hoofdrekenstrategie??n tot honderd, de kwali-teit van rekenleerprocessen als startpunt vanzorgverbreding, samenwerkend en studerendleren en tot slot leertheorie-ontwikkeling alstunnelbouw. Deze thema's suggereerden eengevarieerd aanbod; een nadere blik op de titelsvan de individuele presentaties liet echter eenander beeld zien. Van de veertien sprekers,georganiseerd in papersessies of symposia,spraken tien

personen over het onderwerp 're-kenen'. Daarnaast was er een paper met het on-derwerp 'leesstrategie??n' en nog drie presenta-ties over respectievelijk cognitieve strategie??nbij het samen Ieren, kwaliteit en effectiviteitvan het samenwerkend leren en het effect vanschool- en klaskenmerken op studeerstrate-gie??n. De vijftiende en laatste spreker West-hoff (UU), hield een kemlezing over een ietsbreder onderwerp: leertheorie-ontwikkeling.Het programma van de divisie Leren en In-structie werd met deze lezing afgesloten, reedsop woensdagochtend 11.00 uur! Omdat mijninteresse-gebied niet direct samenvalt met re-kenen, heb ik slechts ?Š?Šn symposium over ditonderwerp bijgewoond, naast de kemlezingvan Westhoff. (Een bezoek aan de overige drie'niet-reken' presentaties werd verhinderd dooreen werkbespreking... het leven van een AiOgaat zelfs - of juist - op congressen gewoondoor). Het symposium onder de titel Hoofdreken-strategie??n tot honderd had betrekking opvragen omtrent verschillende

oplossingsme-thoden. In de onderwijspraktijk is de belang-stelling voor rekenen tot honderd (RIOO) toe-genomen als gevolg van een herwaardering van'rekenen met het hoofd' en de grotere nadrukop gevarieerde rekenstrategie??n in plaats vanstandaardprocedures in de 'realistische' reken-didactiek. In de onderzoekspresentaties wer-den telkens twee hoofdvormen onderscheidenvan oplossingsprocedures bij RIOO (optellenen aftrekken). De eerste is de 'rijgmethode'(GlO, bv. 46+23 via 46+20); de tweede is de'splitsmethode' (1010, bv. 46+23 via 40+20).In Nederland wordt vooral de Gl O-methodeaangehangen, met het argument dat vanuit derealistische theorie, de rijgmethode (GlO) goedaansluit bij het tellen als informele strategievan kinderen. Interessant is dat Nederlandsekinderen van 7/8 jaar, een gevarieerd beeld la-ten zien; een groot aantal kinderen gebruiktGlO ('gaat vlugger') en een groot aantal ge-bruikt 1010 ('gaat makkelijker'). Daarnaast re-kent een minderheid flexibel met zowel 1010als G10,

afhankelijk van het somtype. Dat geenduidelijkheid bestaat over 'de beste' strategiein schoolse rekensituaties, werd aangetoond inde eerste drie presentaties. Van Muiken (Hogeschool Rotterdam) illus-treerde aan de hand van zijn onderzoek dat dekeuze voor ?Š?Šn van de oplossingsmethodenvoort lijkt te komen uit ofwel een vorm van rou-tinegedrag, of impasse-handelen of een welbe-wust strategisch handelen. Harskamp en Suhre(RUG) presenteerden onderzoek naar 'hoofd-rekenen in het speciaal onderwijs'. TwaalfMLK- en LOM-leerlingen kregen een reme-dieel programma aangereikt - passend bij hun(half goede) oplossingsstrategie - dat betererekenprestaties bleek op te leveren dan het re-guliere programma. In de derde presentatiewerd door Klein (RUL) een model voorgelegddat leerlingen moet helpen de overstap te ma-ken van 1010 naar G10. Er werd een tussenstapge??ntroduceerd, lOt, waarmee het gehanteerdemodel een soort 'stadia-leerlijn' vormde. Dezeovergangsvorm bleek een bron van

verwarringte zijn. Het alternatief in de vorm van de (lege)getallenlijn (Treffers & De Moor, 1990) bleekzeer succesvol. Tot slot presenteerde Bokhovevan het CITO gegevens uit de periodieke pei- ff/,ooG,5cÂ?fling van het onderwijs (PPON) met betrekkmg STUDliNtot rekenen. Daarbij was speciaal aandachtvoor de uitkomsten van (een gemiddelde leer-ling wat betreft) optellen en aftrekken tot 100,afgespiegeld tegen de gegevens uit 1987 en



??? nieuwe ingevoerde methoden. Er bleken in detijd geen grote verschillen te zijn opgetreden.Dit alles werd 'in perspectief geplaatst door dediscussianten Beishuizen (RUL) en Grave-meyer (UU). Vergeleken met voorgaande jaren werd ditjaar binnen deze divisie weinig onderzoek ge-presenteerd waarin leerprocessen werden on-derzocht in relatie tot motivationele en affec-tieve aspecten. Onderzoek waarin dezecombinatie wel aanwezig was, werd gepresen-teerd binnen het thema 'leerlmgkeimierken, di-dactisch handelen en (realistisch) rekenen'. Ditsymposium viel echter onder de divisie 'Curri-culum', hetgeen illustreert dat ook (of somsvooral) buiten de grenzen van de eigen divisieinteressante en voor eigen onderzoek rele-vante, informatie wordt gepresenteerd. Het tweede en tevens laatste onderdeel datikheb gevolgd binnen de 'eigen' divisie was dekemlezing over leertheorie-ontwikkeling alstunnelbouw. Westhoff hield een helder en openverhaal over zijn leertheorie-model. Dit modelis

ontworpen als antwoord op de vraag of leer-theorie alleen maar domeinspecifiek kan ofmoet zijn om bij het sturen en organiseren vannut te kunnen zijn. Leerprocessen kunnen wijimmers alleen op domeinspecifiek niveauwaarnemen. Het model van Westhoff bestaatuit drie kolommen, waarvan de middelste de'ruggegraat' vormt. Daarin staan 'beslissin-gen' centraal binnen de didactiek (wat ga je ge-bruiken^ hanteren, als doel stellen etc.). In delinker kolom staat de 'domein-specifieke in-put' weergegeven, hetgeen allerlei kennis be-treft op vakinhoudelijk gebied. De rechterko-lom geeft de 'algemene informatie-input'weer, waarbij gedacht wordt aan algemeentheoretische zaken als kennis over werkvor-men of doelstelllingen, of de meet- en regel-theorie. Via dit planningsparadigma wordtzichtbaar waar en hoe de leertheorie een bij-drage kan (en volgens Westhoff mo?Št) leverenbij de planning en organisatie van een leer-proces. Het model is analoog aan de 'tunnel-bouw' (zie titel); voor het graven van

tunnelsrcDAooeis^c begint men aan twee kanten tegelijk (domein-studun specifieke en algemene informatie). De kunstis om dat zo te doen dat je elkaar in het middenop de juiste plek ontmoet. De moraal van ditverhaal: om op de juiste plaats in het midden teeindigen moet je veel met elkaar communice-ren en elkaar zeer serieus nemen. Westhoff zelfvoegde de daad bij het woord: de lezing had eenmferacrie/karakter. Onderwijs & Samenleving (D. R. Veenstra, ICS, RUG. Groningen) "Drie Amsterdammers kwamen naar Gronin-gen om over Enschede te vertellen", zo opendediscussiant Glebbeek (RUG) zijn commentaarop Bros (UvA), Van den Berg (Regioplan On-derwijs & Arbeidsmarkt Amsterdam) en Moer-kamp (UvA). Deze onderzoeksters bundeldenhun voordrachten in het symposium Trajectenin het onderwijs en op de arbeidsmarkt. Aan debasis van dat symposiimi stonden de gegevensuit het Enschede-cohort, waarin leerlingenworden gevolgd die in 1958 in Enschede zijngeboren.

Aanvankelijk besloegen de data al-leen schoolloopbaangegevens van deze leerlin-gen, maar m 1992 is een groot deel van dit co-hort opgespoord en opnieuw ondervraagd.Deze nieuwe gegevens leverden voordrachtenop over 'de relevantie van een meetmodel voorsociaal-economische herkomst', 'MBO-ers enHBO-ers op de arbeidsmarkt' en 'transitie-vaardigheden van LBO-MBO gediplomeerdenop de arbeidsmarkt'. Uit deze bijdragen bleekechter dat tal van vragen het databestand te bo-ven gaan, zeker waimeer theorie grotendeelsontbreekt, de probleemstelling en hypothesenongericht zijn en er veel variabelen in een mo-del worden gebruikt. Hustinx (UU) vergeleek de conclusies ver-kregen met verschillende methoden van data-verzameling. Met gegevens uit een retrospec-tieve zelfrapportage vond hij dat kinderen uitlagere milieus vaker onder het advies kiezen.Dit milieu-effect werd echter niet gereprodu-ceerd met administratieve data. De poging vanVan der Hoeven-van Doomum (KUN) om

dewerking van effectieve basisscholen na te gaanop lange termijn was origineel. Zij onderzoektde werking van de basisschool op prestaties navier jaren voortgezet onderwijs. Op dit momentis echter onduidelijk of deze benaderingnieuwe inzichten gaat opleveren. De rijkdomvan het PRIMA-cohort, het landelijke data-bestand van het basisonderwijs, werd doorJungbluth (KUN) naar voren gebracht. In ditonderzoek zijn bijvoorbeeld prestatiescoresvan leerlingen in groep 2 verzameld. Zijn pre-



??? sentatie ging over de informele opvattingen vanleerkrachten over leerlingen en hun ouders.Deze opvattingen van onderwijsgevenden be-slaan een inschatting van het leervermogen ende werkhouding van hun leerlingen en het on-derwijsondersteunend thuisklimaat. De opvat-tingen van leerkrachten werden verkregen metbehulp van het zogenoemde 3-minuten-leerlin-genprofiel, waarmee leerkrachten in korte tijdeen oordeel vellen over een leerling. Conclu-sies konden in dit onderzoek nog niet wordengetrokken. Dronkers (UvA) en Bosman (RUG) gingenbeiden in op het effect van de gezinscompositie.Dronkers belichtte een nieuw onderwerp in hetonderwijsonderzoek: het effect van ouderlijkeruzie en echtscheiding op het welzijn van mid-delbare scholieren. Bosman richtte zich op deinvloed van vadergezinnen op de schoolloop-baan van leerlingen. Net als verscheidene an-dere deelnemers van het thema Onderwijs enSamenleving ontleende zij haar informatie aankwalitatief onderzoek. Uit beide

voordrachtenkwam naar voren dat labels als 'een-ouder-gezin' en 'twee-oudergezin' te grof zijn. On-derzoek naar gezinscompositie heeft dus alleenzin wanneer aan de verschillende situaties bin-nen deze categorie??n recht wordt gedaan.Veenstra (RUG) betoogde dat de labels 'open-baar onderwijs' en 'bijzonder onderwijs' (enook 'openbaar', 'protestants-christelijk' en'rooms-katholiek') eveneens een te diversscala aan scholen omvatten. In zijn promo-tieonderzoek zal hij nader op dit onderwerp in-gaan. Vreeburg (UvA) vestigde de aandacht opde invloed van de richting van de school op hetuitgavenpatroon, de tijdsbesteding aan huis-werk, en de vrijetijdsbesteding van leerlingen. Behalve deze voordrachten waren er nogdertien papers geselecteerd door Peschar(RUG) en Wesselingh (KUN), de co??rdinato-ren van het thema. Daarin kwamen onderwer-pen als 'exacte vakken', 'individuele en maat-schappelijke verschillen in onderwijs' en'migranten en onderwijs' aan de orde. Of-schoon ik niet alle papersessies van

dit themaheb bijgewoond, denk ik, gebruik makend vande positieve geluiden in de wandelgangen, tochte kunnen stellen dat de kwaliteit van en de be-langstelling voor de presentaties tamelijk goedtot goed was. Sessies met vier papers vond ikoverigens wat te veel van het goede. Bij zulkevolle sessies werd de pauze of in het ergste ge-val de discussie geminimaliseerd. Gelachen werd er ook. Wat te denken vanVreeburg (UvA) die het spijbelgedrag in hetvoortgezet onderwijs in kaart bracht. Op open-bare scholen bleek minder gespijbeld te wor-den dan op protestants-christelijke scholen.Vreeburg 'verklaarde' dit door het ontbrekenvan het vak godsdienst op openbare scholen.Fraai. Beleid & Organisatie in het Onderwijs (Ch. Teelken, POW, UvA, Amsterdam) Het thema Beleid en Organisatie in het onder-wijs was vertegenwoordigd met vier symposiaen drie papersessies. Deze symposia hielden devier volgende thema's in: de uitkomsten vanhet onderzoek 'Weer Samen Naar School',methodologische aspecten van

schoolorgani-satie-onderzoek, structuren van schoolorgani-saties en onderwijseconomie. De papersessiesbetroffen 1) beleidsonderzoek en teleidseffec-ten, 2) managementorganen en instrumentenen 3) facetten van externe ondersteuning enpersoneelsbeleid. Deze opsommingen laten alzien dat een grote vari??teit aan onderwerpenvertegenwoordigd was, zowel inhoudelijke alsmethodologische thema's kwamen aan deorde. Ook was er aandacht voor actuele ont-wikkelingen m de vorm van de evaluatie van'Weer Samen Naar School'. Vrijwel alle ge-presenteerde papers betroffen empirisch on-derzoek. In het symposium Weer Samen Naar Schoolwerd aandacht besteed aan onderzoek datvanuit verschillende invalshoeken kennis ople-verde over het functioneren van de samenwer-kingsverbanden WSNS. Deze beleidsmaat-regel heeft als doel dat met behulp vansamenwerking tussen regulier en speciaal on-derwijs meer leerlingen met specifieke onder-wijsbehoeften in het regulier onderwijs wordenopgevangen.

In het symposium kwamen drieaandachtspunten van het primaire onderwijs-proces aan de orde, te weten ambulante leer-lingbegeleidmg, grotere professionaliseringvan leerkrachten in de vorm van leerlingbe-sprekingen en adaptief onderwijs. Met nadrukwordt gesteld dat adaptief onderwijs is bedoeldom het leren effectiever te maken voor alleleeriingen door rekening te houden met de ver- 385 PEDAGOaiSCHt STUDltM



??? schillende onderwijsbehoeften. De ambulantebegeleiding had een beperkt resultaat op leer-lingniveau en wordt niet gezien als een ade-quaat middel om de groei van het speciaal on-derwijs in te perken (Kool, GemeentelijkPedologisch Instituut Amsterdam). Bijna allebasisscholen doen al aan leerlingbesprekingen,terwijl ?Š?Šnderde dat planmatig aanpakt (Pijl,RUG). Hofman (RUG) constateerde dat re-cente en vooral beter uitgewerkte onderwijs-methoden meer geschikt zijn voor het uitvoe-ren van adaptief onderwijs. Opvallend zijn degrote regionale verschillen van percentagesleerlmgen in het speciaal onderwijs. Het blijktdat die voor het grootste deel door de omvangvan het aanbod verklaard worden (Petersen,KUN). Volgens de onderzoekers is een goedeinvoeringsbegeleiding cruciaal voor de kansvan slagen van de WSNS-samenwerkingsver-banden. Toch mag er van de kant van de scho-len wel een zekere draagkracht verwacht wor-den, immers aan alle voorwaarden voorinvoering kan

nooit worden voldaan. Op klas-niveau speelt het vertrouwen in eigen kunnenvan het onderwijzend personeel een grote rol.Weerstand tegen de invoering van WSNS komtvooral van de kant van het speciaal onderwijs,omdat het zich met opheffing bedreigd voelt.De nadruk moet daarom meer komen te liggenop verplaatsing van de speciale onderwijszorg. Het symposium Structuren van schoolorga-nisaties was zo ingedeeld dat organisatiestruc-tuurkenmerken in het deel v????r de pauze als deonafhankelijke variabelen gepercipieerd wer-den, zo werd onder andere een relatie gelegdtussen beleidsactiviteiten van scholen en struc-tuurkenmerken (Hooge, UvA). In het tweededeel vormde dit de afhankelijke variabelen. Zowerden relaties gelegd tussen de omgeving vande school en structuurkenmerken op schoolni-veau (Polder, UvA). Ook werden structuurken-merken van school en bestuur onderling verge-leken (Venne, UvA). Op die manier werd hetbegrip structuur dus van verschillende

kantenbenaderd. Hoewel de theoretische aandachtvoor structuurcomponenten wat naar de achter-eoeiscMt grond is verschoven, is dit thema vanuit hetsTUDiiM oogpunt van institutionele herschikkingen enbestuurlijke vernieuwing nog steeds actueel. Binnen de papersessie Beleidsonderzoek enbeleidseffecten presenteerde Leune (EUR) eenpaper over determinanten van effectief onder-wijsbeleid op macro-niveau. Leune laat hierzes variabelen zien die de effectiviteit van on-derwijsbeleid bepalen. In het model wordt ge-streefd naar volledigheid zodat iedere determi-nant onder een bepaalde categorie valt. In ditmodel wordt geen rekening gehouden met on-gewenste neveneffecten van beleid. Verderpresenteerde Wylie uit Nieuw-Zeeland (NewZealand Council for Bducational Research)een paper over decentralisatie van het onder-wijs in Nieuw-Zeeland. Het Nieuw-Zeelandseonderwijssysteem kent nauwelijks een be-stuurlijk middenveld, financiering en perso-neelsaanstellingen worden direct vanuit

decentrale overheid geregeld. Op dit momentworden er steeds meer taken gedecentraliseerdnaar het schoohiiveau. De resultaten van dezedecentralisatie zijn helaas mager te noemen,nadelige gevolgen zijn onder meer de toene-mende verschillen tussen rijke en arme scholenen de hogere kosten als gevolg van het groteaantal taken dat nu op schoolniveau moet wor-den uitgevoerd. Oudejans en Buist (RegioplanOnderwijs & Arbeidsmarkt Amsterdam) pro-beerden de activiteiten van scholen binnen hetFormatiebudgetsysteem te relateren aan anderevariabelen binnen de school (zoals de behoefteaan beleid als co??rdinatiemechanisme en degezagsverhoudingen binnen de school) om indie zin het beleidsvoerend vermogen van diescholen te voorspellen. Beleidsvoerend vermo-gen bleek wel iets toe te voegen wanneer ge-probeerd wordt de verschillen tussen scholen inFBS-activiteit te verklaren. Binnen het symposium Onderwijseconomielag de nadruk sterk op econometrische analysesvan het

onderwijs. Zo wordt er hier gesproken"over doelmatigheid en efficiency in plaats vaneffectiviteit en wordt geprobeerd de kosten enbaten van het onderwijswezen zoveel mogelijkin cijfers uit te drukken. Er werd onder meereen model gepresenteerd waarin verschillentussen meer en minder effici??nt functionerendeonderwijsinstelling zichtbaar werden. Merk-waardig genoeg blijkt dat er in grotere instellin-gen sprake is van afnemende schaalopbreng-sten (Van Ingen en Goudriaan, Instituut voorOnderzoek van Overheidsuitgaven Den Haag).Verder werd de flexibiliteit op de arbeidsmarktvan technisch opgeleiden met behulp van eenwiskundig model geanalyseerd (Borghans,RL). Ook werd een data-gerichte, econometri-



??? sehe analyse van het rendement van scholinggepresenteerd (Kalwij, KUB). Uit dit onder-zoek bleek dat onderwijs een toenemendemeeropbrengst heeft, met andere woordenmensen die langer onderwijs gevolgd hebbenverdienen gemiddeld ook meer. Helaas is er van de wens die Reezigt (RUG)vorig jaar in deze kroniek uitsprak weinig te-recht gekomen, ook dit jaar was er vaak te wei-nig tijd voor discussie en soms zelfs voor vra-gen. Misschien moet er toch gestreefd wordennaar andere presentatievormen (rondetafelses-sies) waarbij de deehiemers de papers al van tevoren lezen zodat er meer tijd is voor contact enkritiek, want dat is immers de functie van eenconferentie. Methodologie & Evaluatie(H. de Vos, TO, UT, Twente) Binnen het thema Methodologie en Evaluatiewas een zeer breed scala aan onderwerpen on-dergebracht. Er was ?Š?Šn papersessie rond adap-tief toetsen georganiseerd, met bijdragen vanhet CITO. De overige sessies omvatten onder-werpen vari??rend van theoretische modellentot

praktisch gebruik van methoden op microniveau tot macro niveau, waarvan de samen-hang binnen de thema's meestal niet echt dui-delijk was. In totaal bevatte het thema 4 paper-sessies (allen op dinsdag) met 13 presentaties. De dinsdag begon met de papersessie Metenen optimaliseren van onderwijs. Hierin be-schreef Teunis (RL) de ontwikkeling van eenstelsel van internationale arbeidsmarkt-indicatoren. Dit systeem wordt ontwikkeldvoor de Europese landen in opdracht van hetministerie van OC&W. Er worden drie groepenvan indicatoren onderscheiden: arbeidsmarkt-indicatoren, indicatoren voor aansluiting on-derwijs en arbeidsmarkt en indicatoren voorhet signaleren van kwalitatieve ontwikkelin-gen. De indicatoren worden samengesteld uitaanwezig statistisch en empirisch materiaal,hetgeen betekent dat de kwaliteit van de indica-toren sterk afhankelijk is van de kwaliteit vande data. In de presentatie van De Vos (UT) werd in-gegaan op het optimaliseren van selectie-beheersingsbeslissingen met of zonder

quota-restricties. De Vos heeft een beslissingsmodelontwikkeld voor het vaststellen van criteria of beslisregels voor selectie van leerlingen vooreen bepaald lesmateriaal of een bepaalde be-handeling. In de presentatie werd ingegaan ophet effect van quota-restricties op het aantalpersonen voor een bepaalde behandeling. De laatste presentatie binnen de sessie hadals titel 'Systematische variatie van onderwijs-kwaliteit en onderwijsevaluatie' van VanEngelenburg e.a. (UvA). Zij beschreven eenmethode om systematisch het gedrag van do-centen te vari??ren en op die wijze een relatie tevinden tussen docentgedrag en kwaliteit vanonderwijs, respectievelijk studieprestaties.Hoewel het geen eenvoudige methode is omtoe te passen, concluderen ze dat het met dezemethode mogelijk zou zijn onderwijs te opti-maliseren. Het tweede thema was Meten van onderwijsmet alweer een breed scala aan onderwerpen.Vorst (UvA) ging als eerste in op de 'kwaliteitvan meetinstrumenten voor studiehouding

enstudievaardigheid'. Hij vergeleek een aantalinstrumenten op aantal items en aantal schalen.De instrumenten zijn getest bij eerste jaarsstu-denten psychologie en vervolgens zijn de rela-ties van testresultaten met tentamencijfers enstudiepunten onderzocht. SMART (Klein,Topman & Van der Ploeg) en VSP (Schouwen-burg) kwamen als beste naar voren. De tweede spreker in deze sessie was Vander Drift (CITO). Zij heeft onderzocht hoe do-centen en scholen het leerlingvolgsysteem ge-bruiken, zoals dat is ontwikkeld door het CITO.Ze vond dat docenten positief staan ten op-zichte van het systeem, maar 25% van de do-centen komt niet toe aan analyse en didactischhandelen. De laatste presentatie werd verzorgd doorWilbrink (UvA), met als onderwerp 'VanNaerssens tentamenmodel in algemene vorm'.Het model combineert toetstheorie met keuze-afwegingen van studenten met behulp van zo-genaamde nutsfuncties. De hoeveelheid in-spanning die een student levert voor een tenta-men, dient als voorspeller

voor het eindcijfer. Als derde thema stond een symposium overAdaptief toetsen in de volwasseneducatie ophet programma, waarin sprekers van het CITO sruoJiNaan het woord kwamen. Allereerst werd eeninleiding gegeven door Straetmans over de me-thode van adaptief toetsen. Daarna werden driedemonstraties van adaptieve toetsen gegeven. 387 PCDAaOGISCHE



??? ?Š?Šn voor het metra van kennis in de Engelsetaal (Noijons e.a.), ?Š?Šn voor het toetsen van Ne-derlands als tweede taal (Schuurs) en tot sloteen toets voor rekenen en wiskunde vaardighe-den (Eggen). Er kwamen onder meer de samen-stelling van itembanken, schalen en schattenvan kennisniveau aan de orde. Het laatste thema op de dag was Evaluerenvan onderwijs waarin van den Bergh (UU) alseoiste aan het woord kwam. Hij be^mik het be-lang van multi-niveau modellen voor school-effectiviteits-onderzoek. De nadruk lag op ver-schillen in modelleren van leerwinst. Hijvergeleek een model waarbij leerwinst wordtbeschouwd als 'het verschil tussen begin- eneindniveau' en een model waarbij het begin-niveau dient als covariaat voor het eindniveau. De presentatie van De Vos (UT) met als titel'Evaluatie van schoolbeleid met behulp vansimulatie' ging in op het nut van simulatie-modellen teneinde meer inzicht te krijgen in demanier waarop scholen het leren van hun leer-lingen kunnen

be??nvloeden. Als voorbeeldwerd een model behandeld waarin de ef??ectenwerden doorgerekend voor hogere eisen inLBO/MAVO en meer instructietijd voorzwakke leerlingen. De hekkesluiters van de dag waren Kramere.a. (UT). Zij presenteerden 'Een systemati-sche evaluatiemethode voor het meten van ef-fecten van schoolbegeleiding'. De methodewordt ontwikkeld teneinde de kwaliteit vandienstverlening objectief te beoordelen, hetdienstverleningsprodukt eventueel bij te stel-len en zicht te krijgen op operationele kwali-teitsdoelstellmgen. Lerarenopleiding & Leraarsgedrag (A. Zanting, ICLON, RUL, Leiden) Biimen de symposia en papersessies van hetthema Lerarenopleiding en Leraarsgedrag wer-den drie hoofdlijnen zichtbaar. In de eersteplaats was er aandacht voor het beschrijven vanteacher knowledge. Het gaat daarbij om kennisen opvattmgen van docenten die van belangzijn voor hun functioneren in de lessituatie.Dergelijke praktijkkennis wordt voor een deelopgebouwd tijdens de

beroepsloopbaan. Detweede hoofdlijn betrof de opleiding en na-scholing van leraren, waarbij de in-service le-rarenopleiding actueel is. Dit is een opleidingdie voor het overgrote deel in de praktijkplaatsvindt. De tweede lijn hing samen met deeerste, doordat ook in de opleiding en nascho-ling van leraren teacher knowledge wordt ont-wikkeld en bijgesteld. De derde hoofdlijnbetrof het onderzoek naar schoolleidersactivi-teiten. Deze was binnen het geheel van de bij-dragen wat moeilijker te plaatsen, maar zekerhet vermelden waard. Carter en Doyle (Univer-sity of Arizona) startten ieder met een key-notelezing, waarin enkele onderzoeksontwikkelin-gen in de Verenigde Staten werden geschetst. Doyle beschreef in zijn bijdrage Curricu-lum as a category in research on teachingwelke factoren bepalend zijn voor de uiteinde-lijke vormgeving van het curriculum in de klas.Een school baseert het formele curriculum on-der meer op de eisen die de samenleving (over-heid, exameneisen, e.d.) stelt. Vervolgens

ver-taalt de leraar dit voorgeschreven curriculumnaar klasse-activiteiten. In dit proces spelen depersoonlijke keiuiis, interpretatie en waardenvan de leraar een belangrijke rol. Een relevantediscussievraag was in hoeverre leraren vrij zijnom zelf het curriculum te bepalen en in hoe-verre zij rekening dienen te houden met bij-voorbeeld bevindingen uit het effectiviteits-onderzoek. Doyle bleek geen voorstander vanwildgroei, maar nog minder van het volgen vaninstructiemodellen die gebaseerd zijn op het ef-fectiviteitsonderzoek, zoals het directe instruc-tiemodel. Hierbij bestaat namelijk geen ruimtevoor interpretaties van leraren en leerlingen.Verder onderkende Doyle het belang om eenalgemene taal te ontwikkelen waarmee de pro-cessen in de klas kurmen worden beschreven.Door de nadruk op het curriculum en de zijde-lingse verbindmg met persoonlijke kennis vande leraar stond Doyle wat los van het onder-werp teacher knowledge. Duidelijker hiermeeverbonden waren de voordrachten van

Carter(University of Arizona), Meijer (RUL) en Bos(VU). De onderzoekers spraken daarbij zelfveelal van praktijkkennis in plaats van teacherknowledge. In haar presentatie Teacher knowledge andlocal understandings zette Carter op een ver-helderende manier het onderscheid tussen ge-neraliseerbare kennis en persoons- en context-gebonden kennis uiteen. Zij illustreerde hettraditionele onderwijsonderzoek, waarin ge-streefd wordt naar het ontsluieren van univer- 388 PtDAGOGtSCHe STUDttN



??? sele kennis, aan de hand van expert-novice stu-dies. Volgens Carter geven deze onderzoekeneen incompleet beeld van teacher knowledgeen zijn ze door hun gedecontextualiseerde ka-rakter niet valide. Carter pleitte ervoor om aande hand van een narratieve onderzoeksme-thode leraren voor zichzelf te laten spreken,waardoor recht wordt gedaan aan de rijkheid,complexiteit en verwevenheid van hun kenms.Bovendien bouwen leraren hierdoor inzicht opin hun persoonlijke kennis en preconcepties,zodat deze methode bruikbaar is in de leraren-opleiding. In de discussie werd uitgebreid ingegaan opde validiteit van de narratieve onderzoeksme-thode om tot algemene uitspraken over teacherknowledge te komen. Carter stelde dat het be-grip validiteit in die zin niet past bij een gevals-beschrijving, omdat hierbij de authenticiteitvan de persoonlijke kennis doorslaggevend is.Wanneer dit zo wordt gesteld, kan de ontwik-keling van het onderzoek naar teacher know-ledge naar mijn idee niet anders verlopen dande

ontwikkeling die Carter zelf al weergaf: detwee onderzoeksbenaderingen zullen afzon-derlijk naast elkaar blijven bestaan. Het spanningsveld tussen generaliseerbareen unieke kennis keerde tijdens de ORD'95meermaals in de discussies terug. Dit was evi-dent bij de presentatie van Meijer. Haar doel isom de kloof tussen theorie, verworven op de le-rarenopleiding, en de praktijk van het lesgevente overbruggen. Hiertoe brengt zij de praktijk-kennis van leraren in kaart om deze uiteindelijkin de lerarenopleiding te kunnen gebruiken. Inhaar onderzoek gaat zij na in hoeverre een theo-rie omtrent tekstbegrip terug te vinden is in depraktijkkennis van leraren. Door tevens tezoeken naar patronen in kennisstructuren over-stijgt zij de individuele leraar. Uit de betrok-kenheid in de discussie over het persoonsge-bonden karakter van kennisstructuren bleekdeze kwestie sterk te leven onder de aanwezi-gen. Het onderzoek van Bos paste uitstekend inde bovenstaande discussie. Zij streefde ernaarom tegemoet te komen aan het

unieke karaktervan praktijkkennis door leraren te laten vertel-len hoe zij in de praktijk omgaan met hetero-gene klassen. Vervolgens heeft Bos hierin lijnaangebracht door de leraren met een aantal be-naderingen te typeren. Binnen de tweede lijn, opleiding en nascho-ling van leraren, bood het symposiimi In-service lerarenopleiding een aantal interes-sante paperpresentaties. De opeenvolgendepresentaties kregen echter wel het karakter vaneen marathon, doordat alle discussie doorge-schoven werd naar het einde van het anderhalfuur durende symposium. Terwei (UvA) constateerde als discussianteen nieuwe ontwikkeling. Moesten de studen-ten vroeger nog 'mentor-weerbaar' gemaaktworden, nu wordt gekeken hoe de praktijk-school zo doelmatig mogelijk bij de leraren-opleiding betrokken kan worden. Dit is zekerhet geval bij de in-service lerarenopleiding,waarbij leraren-in-opleiding een deeltijdbaanhebben. Binnen de in-service lerarenopleidingwordt de kloof tussen theorie en praktijk ver-kleind door letterlijk in

de praktijk te gaan zit-ten. Hoewel er sprake is van herwaardering vande praktijk, bestaat er zeker nog alertheid voorimitatiegedrag van de student. Buitink en Oos-terheert (RUG) stelden een begrippenkader enindicatoren op voor imitatie. Opvallend wasdat hierbij niet alleen imitatie van de school-practicumdocent, maar ook imitatie van heteigen onderwijsverleden betrokken werd.Daarnaast was het gebruik van case- studies opte merken als onderzoeksmethode waarin depersoonsgebonden kennis en kennisontwikke-ling van leraren zichtbaar gemaakt wordt. In de derde lijn, het symposium Schoollei-dersactiviteiten in relatie tot het primaireproces, werden drie onderzoeken gepresen-teerd waarbij gekeken werd naar de taakper-ceptie en daadwerkelijke taakuitvoering vanschoolleiders (Peters & Sleegers, KUN;Imants, RUL & Kr??ger UvA). Deze taakspeci-fieke benadering is volgens Imants internatio-naal gezien een vrij unieke werkwijze. Eensterk punt van het symposium was de structure-ring door de discussiant

en de commentaren diede verschillende presentatoren aan elkaar ga-ven. De uitwisseling van gedachten en de vraaghoe de diverse onderzoeken samen een meer-waarde op kunnen leveren, lijken me volledig ff^^aansluiten bij het doel van de ORD. Terugko- sruoJeMmend op de verschillende benaderingen in hetonderzoek naar teacher knowledge, verdientdit streven voor de komende ORD zeker aan-dacht. ^KDAGOGISCH?Š



??? Beroeps- & Bedrijfsopleidingen(R. H. Mulder, RISBO, EUR, Rotterdam) Door de twee co??rdinatoren Mulder (UT) enPeters (RUG) was een afwisselend programmasamengesteld dat bestond uit vier papersessiesen twee symposia. De spits werd afgebeten meteen paperlezing over de invulling van praktijk-leerplaatsen in het MBO door Mulder ^UR) inde sessie Vormgeving van leertrajecten, waarinook Deinum (RUG) en Van Smoorenburg (RL)een presentatie verzorgden. De eerste dag werd afgesloten met twee pa-persessies waarin uiteenlopende onderwerpenaan de orde kwamen, als de betrokkenheid vanondernemingsraden bij het opleidingsbeleid(Van den Tillaart en Warmerdam, KUN) en deconcurrentie tussen onderwijsinstellingen(Van der Aa, EUR). Bij de meeste van de 11presentaties op de eerste dag lag de nadruk opempirische studies, waarbij slechts mondjes-maat aandacht aan theoretische onderbouwingwerd besteed. Dit gold ook ten dele voor de pre-sentaties tijdens de tweede

dag, hoewel de ver-houding tussen empirie en theorie evenwichti-ger was. Deze dag werd begormen met een interes-sant symposium over Startkwalificaties en ren-dement. In twee sessies werden 5 papers gepre-senteerd en aan de hand van stellingen werdeen discussie gevoerd. Veel aandacht was er voor het rendementvan beroepsopleidingen en leerlingwezen. Eenvan de. cruciale problemen in dit type onder-zoek blijkt de operationalisering van het begriprendement. Het onderscheid tussen intern enextern rendement is veelal gemeengoed gewor-den, maar verdere uitwerking en toepassingvan dit begrip blijkt problemen op te leveren.Het nadeel van het hanteren van een rigide defi-ni??ring, waarbij het rendement van een oplei-ding wordt bepaald door het deel van de in-stroom dat de opleiding met diploma verlaat, isdat hiermee slechts een indicatie wordt gege-ven van het werkelijke rendement. Tijdens dediscussie werd gewezen op een aanscherpingrcDAcoeitcHe ^^ definitie omdat niet

duidelijk is wat tesruDiiN doen met bijvoorbeeld mensen die verhuizenen elders dezelfde opleiding volgen en afron-den. Op macroniveau is hier sprake van verho-ging van het rendement. De hantering van ge-noemde definitie noodzaakt tot longitudinaal 390 onderzoek. Dergelijke gegevens over de men-sen die in- uit- en doorstromen zijn erg schaars.Biimenkort komen die ter beschikking met be-trekking tot leerlingen in het MBO (Van Baten-burg, RUG). Op de eerste dag werd door Lokman(STOAS) al gewezen op de noodzaak van be-zinning op de huidige defini??ring en onder-zoeksmethoden die gebruikt worden om hetrendement van opleidmgen te bepalen. Onderandere veranderingen in de kwalificatiestruc-tuur kurmen tot gevolg hebben dat deze bijge-steld dienen te worden. Tijdens een presentatie over rendementsbe-palende factoren in het leerlingwezen in Neder-land (H??vels & Van den Berg, KUN), werd on-der andere gewezen op het feit dat de koppelingtussen de vakopleiding en de

arbeidsmarktdoorslaggevend voor het rendement is. In eeninternationaal vergelijkende studie (Onstenk &Voncken, UvA), blijkt dat het rendement vanduale opleidingen in andere landen hoger is danin Nederland. Onstenk poneerde de stelling dathet eindeloos uitbreiden van opleidingsmoge-lijkheden voor doelgroepen (veelal zonder er-kende status) geen oplossing biedt. De rende-mentsdiscussie zou zich moeten richten op hetvergroten van de kans dat jongeren (en doel-groepen) het initieel onderwijssysteem met eendiploma afronden. Hetzelfde thema kwam ook aan de orde bijde sessie waarin een paper werd gepresenteerdover het ontwikkelen van nieuwe opleidingen(Driessen, KUN) en het nut en effect van ori??n-terende en schakelklassen (Korving-den En-gelse, Inspectie van het onderwijs). Nieuwenhuis (STOAS) zette aan de handvan de casus 'agrarische sector', uiteen welke"overwegingen een rol spelen alvorens eennieuw opleidingstraject op het laagste kwalifi-catieniveau te starten.

Relevante vragen zijnonder andere 'past het in de onderwijsstruc-tuur?' en 'is er al een traject aanwezig dat tothetzelfde niveau opleidt?'. Tevens dient aan-dacht te worden besteed aan de vraag of er inhet bedrijfsleven behoefte bestaat aan mensenmet een bepaald kwalificatieniveau. En 'zijn ermensen die een dergelijke kwalificatie nodighebben, of is dit alleen een extra onderschei-ding van anderen die ook weinig kunnen enkennen?' Volgens Den Boer (RUG) werktscholing inderdaad als een selectiemiddel voor



??? werkgevers. Van de mensen die in de PBVEuitvallen hebben na een jaar meer mensen eenbaan, dan de mensen die de opleiding net niethelemaal hebben afgerond. Dit betekent datook mensen zonder een startkwalificatie eenbaan vinden, waardoor het niet zinvol lijkt omde startkwalificaties steeds te verlagen. Na een discussie waarbij begripsdefini??ringeen belangrijk issue bleek, kwam dit ook tersprake in het afsluitende symposium overOpleiden op de werkplek. Na presentaties overhet ontwerpen van werkplekopleiden (Van derKlink, UT), het leerpotentieel van arbeidssitua-ties (Onstenk, UvA) en werkplekopleiden alsintegratie van werken, opleiden en leren(Glaud?Š, UU) werd in de discussie onder an-dere ingegaan op wat onder 'werkplekoplei-den' moet worden verstaan. Gesteld werd on-der meer dat het 'planmatige' waarop in ouderedefinities nogal de nadruk ligt (van o.a. Jacobs)tegenwoordig als enigszins achterhaald wordtbeschouwd. Hoger Onderwijs & Volwasseneneducatie(S. Severiens, ILO, UvA,

Amsterdam) Met elf blokken was het thema Hoger Onder-wijs en Volwasseneneducatie het grootstethema op de ORD dit jaar. De papersessies ensymposia waren zeer uiteenlopend van aard ener werd niet alleen onderzoek gepresenteerd,maar ook evaluaties van invoering van nieuwbeleid of projecten. 'Stelselherziening' en 'stu-dievoortgang' kunnen wellicht dienen als d?Šonderwerpen van onderzoek die op dit momentspelen in het hoger onderwijs. In een korteschets zoals deze, is het natuurlijk onmogelijkalle presentaties te bespreken, de (voor mij)meest kenmerkende en interessante worden eruit gelicht. Het thema werd geopend met een forumdis-cussie over de stelselherziening in het hogeronderwijs, zoals voorgesteld in het ontwikke-lingsplan Hoger Onderwijs (is medio 1995 ge-publiceerd). Er is weinig gelegenheid geweesttot discussie met onderwijskundigen tijdenshet ontwerpen van dit plan en de co??rdinatorenvan het thema besloten tot een forumdiscussieover de onderwijskundige consequenties

vandeze stelselherziening. Vanuit verschillendegeledingen werden de voorstellen van de com-missie De Moor becommentarieerd. De Moor zelf gaf de aftrap. Ook de presentaties over de kwaliteitszorghadden met name betrekking op stelselherzie-ningen. In de papersessies werden onder an-dere presentaties gegeven over differentiatieals beleidsdoel, over de communicatie tussenopleidingen en bedrijven/organisaties en overeen vernieuwingsproject op de PABO. VanHout (UvA) vatte ?Š?Šn en ander samen: onder-wijsvernieuwing houdt een algehele organisa-tie- en beleidsvemieuwing in en soms zelfs eenwereldwijde vernieuwing (refererend aan eenproject over het invoeren van afstandsonder-wijs in Rusland). In de bijdrage van Gimbr?¨re(STOAS, Wageningen) werd gesteld dat stel-selherzieningen vaak gemotiveerd wordendoor veranderende behoeften op de arbeids-markt. In hoeverre een verandering in onder-wijsstructuur nu eigenlijk invloed heeft opfunctiestructuren op de arbeidsmarkt, was ver-volgens

haar een zeer legitieme onderzoeks-vraag. Het blijkt dat stelselherziening niet auto-matisch leidt tot functieverschillen, en dat bijeen dergelijke beleidsmaatregel eerst en betergekeken moet worden naar de arbeidsmarkt. Uiteenlopende problemen in studieloop-banen en studievoortgang, kwamen uitvoerigaan bod. Een aantal voorbeelden: uitval in hetopen afstandsonderwijs, vertragingen bij de fy-siotherapie opleiding, de aansluitingsproble-matiek tussen VO en HO, de voortgang vanbuitenlandse en allochtone studenten en pro-blemen bij de afstudeeropdracht in Twente. In-zet en motivatie zijn terugkerende elementenals het gaat om het verklaren van studievoort-gang, daarnaast worden studievaardigheid enleerori??ntaties genoemd. Het symposium over Leerstijlen was hierdan ook op zijn plaats. Vermunt (KUB) bedis-cussieerde de papers over optimale studiestra-tegie??n en leerstijlen. Hij wees op de mogelijk-heden van leerstijlen als het gaat om hetverbeteren van de studievoortgang, in verbandmet de

veranderbaarheid van de leerstijl vanstudenten. Dat er kleine verbanden zijn tussenleerstijlen en resultaten (zoals gevonden doorSchouwenburg (RUG)) zegt ook iets over de . . Â° /'O rcoAaoaiscHi kwaliteit van de tentamens, aldus Vermunt, ituohmEen belangrijke conclusie lijkt te zijn dat ermeer aandacht moet zijn voor de kwaliteit vanstudietoetsen. Als laatste bespreek ik het symposium over



??? de Doorstroom van b?¨ta-meisjes en de deel-name in technische studierichtingen van vrou-wen. In dit mooi opgebouwde symposium werdom te begimien de stand van zaken met betrek-king tot vrouwen in technische studierichtin-gen behandeld (het wordt heel langzaam beter:de sekse-segregatie neemt af), vervolgens werdingegaan op de redenen waarom vrouwen kie-zen voor een technische beroep en hoe je daarmet beleid op in zou kunnen spelen en als laat-ste werd een vergelijking gemaakt tussen hetNoorse en Nederlandse beleid. E?Šn van de oor-zaken voor het langzame veranderen van deNederlandse situatie, aldus de discussie vanTen Dam (UvA), heeft betrekking op het feitdat het probleem benaderd wordt als het pro-bleem van meisjes: meisjes doen iets verkeerd;ze kiezen niet goed. Als echter het probleem inhet onderwijs gelegd wordt, is de legitimiteitbij de beroepsgroep lager. De legitimiteit vanhet beleid lijkt een belangrijke indicator te zijnvoor een succesvol

onderwijsemancipatiebe-leid. In Noorwegen wordt het beleid namelijkveel breder gedragen dan in Nederland en (dus)is de deelname van vrouwen aan technischestudierichtingen hoger. In Nederland staat deonderwijsvrijheid echter zo hoog in het vaandeldat de overheid niet veel middelen heeft om in-vloed uit te oefenen. De presentaties en discussies in het themaHoger Onderwijs en Volwasseneneducatie wa-ren, om te besluiten, levendig en boeiend.Voorzitters en discussianten vatten hun taak se-rieus op en leverden zeer waardevolle bijdra-gen aan de papersessies en symposia. De relatietussen het onderzoek en de praktijk werd bena-drukt door de keuze voor het meenemen vanbeschrijvingen van projecten en invoeren vanbeleid. Dit gaf een interessante wending aanhet geheel. Het bijwonen van dit thema was danook inspirerend om tot een brede opvatting vanonderzoek in het hoger onderwijs te komen. Evaluatie van Onderwijseffectiviteit(S. Doolaard, TO, UT, Twente) De organisatie van de

ORD'95 had naastthema's en prestaties binnen de acht divisiesvan de VOR gekozen voor het extra thema Eva-luatie van onderwijseffectiviteit, een onder-zoeksgebied waarop men in Groningen veelonderzoek uitvoert. Biimen dit thema werdentwee papersessies en twee symposia georgani-seerd. Het eerste symposium had als onder-werp Kernthema's in het onderwijsejfectivi-teitsonderzoek. Er werden verschillendeonderzoeken gepresenteerd waarin geprobeerdwordt de assumpties waarop het effectiviteits-onderzoek vaak gebaseerd is te toetsen, zoalsde assumpties van consistentie en stabiliteitvan effecten. In het tweede symposium. Effec-tief onderwijs voor specifieke groepen leerlin-gen, werd onderzoek geprestenteerd waarbijmen probeert te onderzoeken in hoeverre on-derwijs dat effectief is voor alle leerlingen inhet algemeen ook effectief is voor specifiekegroepen leerlingen, het zogenaamde onder-zoek naar differenti??le effecten. Er vond eenkemlezing door Sammons van de

universiteitvan London plaats en een forumdiscussie rondhet thema 'De impact van effectiviteitsonder-zoek op de praktijk vanhet onderwijs'. Vier on-derwijsonderzoekers reageerden hierin op vierpersonen uit de praktijk die aangaven welkemaatregelen of activiteiten zij uitgevoerd had-den naar aanleiding van uitkomsten van effecti-viteitsonderzoek. Sammons is vanaf het begin betrokken ge-weest bij effectiviteitsonderzoek, onder anderebijhetproject 'Schoolmatters' vanMortimore.Zij heeft onderzoek gedaan, en doet dit nogsteeds, naar de verschillende kernthema's bin-nen het effectiviteitsonderzoek zoals die aan deorde kwamen binnen de presentaties op debeide congresdagen. In Groot-Brittanni?? is erop dit moment sprake van een opleving van heteffectiviteitsonderzoek. De regering is eensteeds grotere nadruk gaan leggen op de resul-taten van het onderwijs. Scholen gaan steedsmeer afgerekend worden op de prestaties vanhun leerlingen. In kranten worden de eindexa-mencijfers afgedrukt,

zodat ouders de 'beste'school uit kunnen kiezen. Vanuit de effectivi-teitsbeweging probeert men te bewerkstelligendat er geen ruwe scores vergeleken worden,maar zogenaamde value-added scores waarbijrekening gehouden wordt met allerlei relevanteachtergrondgegevens van de leerlingen. Aande hand van voorbeelden uit de (lopende)onderzoekspraktijk schetste Sammons zeeroverzichtelijk de ontwikkeling in het effectivi-teitsonderzoek tot nu toe, waarbij ze in het bij-zonder stilstond bij onderzoek naar stabiliteiten consistentie van effecten en de lange termijn- en differenti??le effecten. Ze sloot af met het



??? opsommen van de welbekende tekortkomin-gen van het effectiviteitsonderzoek. Ook Cree-mers (RUG), die op de lezing van Sammonsreageerde, benadrukte de problemen en pro-beerde een richting aan te geven, waarvan mis-schien meer heil te verwachten is. Er zou meerintegratie plaats moeten vinden tussen school-effectiviteitsonderzoek, waarbij men probeertde huidige (stabiele) staat van het onderwijsvast te stellen, en schoolimprovement, gerichtop het dynamische, veranderende onderwijs,waarbij het doel verbetering is. Schooleffecti-viteitsonderzoek zou meer rekening moetenhouden met het feit dat scholen geen statischeorganisaties zijn, maar dat er continu processenaan de gang zijn ter verbetering van het onder-wijs. Het bestuderen van deze processen,vooral die in de klas, zou uiteindelijk kuimenleiden tot meer inzicht in onderwijseffectivi-teit. Een dergelijke verandering zou misschieninderdaad nodig zijn, omdat de algemene ten-dens van de presentaties tijdens de papersessiesen de symposia

lichtelijk moedeloos was. Bijeen aantal onderzoeken was het percentage va-riantie dat toegeschreven kon worden aan leer-lingkenmerken zo groot dat de klas en/of deschool er bijna niet meer toe deden (Weide,RUG). Factoren die op grond van eerder onder-zoek en voorlopige theoretische overwegingensamen zouden moeten hangen met effectiviteitdeden er in ander onderzoek weer niet toe, ofhingen negatief samen met effectiviteit (Ree-zigt, RUG). Van speciale voorzieningen voorbepaalde doelgroepen, zoals NT2-onderwijsen deehiame van allochtone ouders aan MR enOR, kon geen positief effect gevonden worden.De discussiant, Kloprogge (SARDES, DenHaag), benadrukte daarop dat de kenmerkendie gemeten worden in dit soort onderzoek dik-wijls niet procesmatig genoeg zijn om verschil-len tussen scholen te verklaren. Er waren echter ook presentaties die redengeven om te blijven zoeken naar verklaringenvoor verschillen mssen scholen. Bosker (UT)liet zien dat de achterstand in jaren tussen leer-

lingen met een lage sociaal-economische ach-tergrond en leerlingen met een hoge sociaal-economische achtergrond in de loop van de ba-sisschool kan stijgen van 1 jaar op 6 jarige leef-tijd tot 2 jaar op 12-jarige leeftijd. Vervolgensliet hij zien dat dit, in het bijzonder voor taal. een stabiel gegeven van een school is. Ook on-derzoek, gepresenteerd door Sammons lietzien, dat de hnpact van de effectiviteit van debasisschool in ieder geval nog doorwerkt tot mde eindexamencijfers. Reden genoeg om, opandere manieren, te blijven zoeken naar waarde verschillen tussen scholen vandaan komenen de resultaten zodanig te vertalen dat ze in depraktijk iets kunnen betekenen voor scholen enhun leerlingen. Aan deze kroniek werkten mee: S. Doolaard,W. Th.J.J. Hoeben, E. B. Klatter, K H. Mulder,S. Severiens, P.J.J. Stijnen, Ch. Teelken, D.R.Veenstra, H. de Vos, A. Zanting. De eindredactie werd verzorgd door P.J.J.Stijnen Literatuur Creemers, B. (red.) (1995), Onderwijsonderzoek inNederlanden Vlaanderen 1995.
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